
Borås 
2022-04-25 

Kommunstyrelsen 
Anmälningsärenden 

Ordförandebeslut 

Protokollsanteckning 

Med anledning av Rasmus Paludans ansökan om att hålla ett valmöte i Borås, så föregrep 

kommunstyrelsens ordförande polisens beslut och uttalade en önskan från Borås Stads 

Kommunstyrelse att polisen ej skulle bevilja Rasmus Paludan tillstånd. Detta uttalande hade ej 

förankrats hos övriga medlemmar i Kommunstyrelsen, ärendet åligger inte Kommunstyrelsen som 

nämnd att hantera, och ett eventuellt yttrande har inte efterfrågats av Polismyndigheten. 

Sverigedemokraterna ställer sig ytterst kritiska till hur Kommunstyrelsens ordförande hanterat 

frågan. Kommunstyrelsens ordförande har åsidosatt grundläggande demokratiska principer, 

genom ett ordförande beslut, och valt att yttra sig i ett ärende som inte angår nämnden. Han har 

därför åsidosätt fastställda delegationer från Kommunfullmäktige, samt agerat på ett sätt som 

kan lätt uppfattas som ett tystade av oliktänkande och den politiska oppositionen. I förlängningen 

är detta även ett åsidosättande av våra demokratiska principer som vårt samhälle vilar på. 

För Sverigedemokraterna, 

Andreas Exner (SD) Björn Qvarnström (SD) 
Kommunalråd Ersättare, kommunstyrelsen 

Bilaga till § 159 Delegationsbeslut



Borås 
2022-04-25 

Kommunstyrelsen 
KC7 Svar på Motion 

Tjänstemannaorganisationens 
opartiskhet och objektivitet 

Protokollsanteckning 

Sverigedemokraterna ser positivt på att den styrande konstellationen anser att motionen ska 

vara besvarad. Detta då man anser att det Sverigedemokraterna föreslår redan är 

implementerat i Borås Stads organisation. 

Dock framkommer det inte vilka konsekvenser som avsteg från opartiskheten skulle 

innebära för den enskilda tjänstemannen, och på vilket sätt utbildningar ges inom området. 

Man refererar endast till att frågan ska, eller har, behandlats inom arbetsplatsträffar. Vi 

efterlyser därmed en mer ingående utbildning framledes i frågan. 

Vidare noterar Sverigedemokraterna att ett besvarande av motionen, inte är förenligt med 

styrets syn på tjänstemannaskrivelser. Detta då kommunstyrelsens ordförande själv förstärkt 

budskapet att opartiska tjänstemannaskrivelser inte existerar, utan alltid ska betraktas som 

politiskt färgade till förmån för den part som skriver under ärendet. De blir med detta 

oerhört svårt att kombinera med en opartiskhet hos tjänstemannen, samtidigt som man 

menar på att allt tjänstemannen skriver är partiskt. 

För Sverigedemokraterna, 

Andreas Exner (SD) Björn Qvarnström (SD) 
Kommunalråd Ersättare, kommunstyrelsen 

Bilaga till § 166 Svar på motion av Andreas Exner (SD) och Kristian Silbvers (SD): Tjänstemannaorganisationens 
opartiskhet och objektivitet
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2022-04-25 
Instans 

Kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige 

Svar på motion av Niklas Arvidsson (KD) m.fl. ”Borås 
Stad ska inte äga produktionsskog i Tranemo” 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Motionen bifalls. 

Sammanfattning 

Niklas Arvidsson (KD) med flera har, i motion daterad 2020-06-20, föreslagit 
att Tekniska nämnden ges i uppdrag att återkomma till Kommunfullmäktige 
med förslag på försäljning av hela eller väsentliga delar av kommunens innehav 
av produktiv skogsmark i andra kommuner. 

Kommunstyrelsen föreslår att Kommunfullmäktige bifalla motionen. 

Stadens markinnehav i andra kommuner är välmotiverat, utifrån flera faktorer. 
Huvuddelen av Borås Stads produktionsskog i andra kommuner är samlad 
kring Hofsnäs i Tranemo kommun, och där insprängd i marker med mycket 
stort rekreationsvärde för boråsare. Enligt enheten för park och skog på 
Tekniska förvaltningen är ca hälften av skogen benämnd som produktiv 
skogsmark, som både är attraktiv för andra kommuner men också privata 
intressenter.  

Kommunstyrelsen menar att det inte ligger i Borås Stads intresse eller uppdrag 
att äga produktionsskog i andra kommuner. Borås Stad står inför omfattande 
investeringsbehov de kommande tio åren. Nya skolor och äldreboenden är bara 
två av de välfärdsområden som kommer kräva stora investeringar, vilka kan 
gynnas genom försäljning av produktionsskog belägen i annan kommun.  

Ärendet i sin helhet 

Niklas Arvidsson, Lisa Berglund, Hans Gustavsson, Magnus Sjödahl och 
Valéria Kant (KD) har, i motion daterad 2020-06-20, föreslagit 
Kommunfullmäktige besluta att Tekniska nämnden ges i uppdrag att 
återkomma till Kommunfullmäktige med förslag på försäljning av hela eller 
väsentliga delar av kommunens innehav av produktiv skogsmark i andra 
kommuner. 

Bilaga till § 167 Svar på motion av Niklas Arvidsson (KD), Lisa Berglund (KD), Hans Gustavsson (KD), Magnus 
Sjödahl (KD) och Valéria Kant (KD): Borås Stad ska inte äga produktionsskog i Tranemo
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Kommunstyrelsen föreslår att Kommunfullmäktige bifalla motionen. Vid 
beredningen har faktaunderlag och synpunkter inhämtats från Tekniska 
förvaltningen, som ansvarar för stadens skogsförvaltning. 

Nedan följer en sammanställning av Borås Stad ägd mark i andra kommuner, 
per fastighetsblock (arealuppgifter anges i hektar): 

 

Fastighetsblock Skogsmark Impediment* Inäga/åker Övrig 
mark 

Axelfors (Svenljunga) 5 0 0 0,2 

Hulta-Haby (Mark) 39,5 2,1 11,5 4,6 

Hofsnäs (Tranemo) 526,3 20,9 57,7 14,3 

*Med impediment avses ”mark vars virkesproducerande förmåga är mindre än 1 m³sk 
per hektar och år”. I skogsmarksimpedimenten ingår t.ex. myrar, kärr, berg och 
hällmarker. 

För fastighetsinnehaven i Mark och Svenljunga är syftet att äga fallrättigheter 
för att kunna producera el med hjälp av vattenkraft. Syftet med förvärvet av 
Hofsnäs var framförallt att åstadkomma ett fritids- och rekreationsområde för 
boråsare (beslutat 1965). 

I Hofsnäs, som mer än 50 år senare är ett av Borås Stads mest välbesökta och 
uppskattade friluftsområden, är ca 49 procent (256,3 ha) av skogsmarken 
klassad som frilufts- och naturvårdsskog och resterande del (270 ha) som 
produktionsskog. Det är viktigt att poängtera att samtliga bestånd 
(skogsmarkens skötselenheter) är målklassade utifrån befintliga naturvärden och 
är spridda över hela arealen – det finns således inget samlat block med ren produktionsskog 
utan frilufts- och naturvårdsmål. 

Att Borås Stad äger mark kan vara en garant för framtida satsningar inom t ex 
förnybar energiproduktion, vilka är beroende av tillgång till lämplig mark. Att 
Borås Stad äger produktiv skogsmark är också en del av stadens 
kapitalförvaltning, med årlig avkastning som bidrar med driftsmedel till 
kommunkoncernen. 

Däremot ska skogsförvaltningen utgå från de riktlinjer som kommunen 
fastställt som bland annat lyder: God skogsförvaltning är beroende av en 
planeringshorisont som sträcker sig över flera generationer. Att investera i både skola och 
äldreomsorg redan nu, genom att sälja skogen, är att agera enligt en lång 
planeringshorisont för flera generationer. 
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I grunden är det inte mer anmärkningsvärt att staden äger skog i andra 
kommuner, än att staden, till exempel via företagsobligationsfonder, placerar 
pengar i företag som har sitt säte i andra kommuner. Att äga tillgångar i form av 
mark i närområdet innebär ökad riskspridning, vilket utgör grunden i god 
kapitalförvaltning. 

 

Bedömning 

Stadens markinnehav i andra kommuner är välmotiverat, utifrån flera faktorer. 
Huvuddelen av Borås Stads produktionsskog i andra kommuner är samlad 
kring Hofsnäs i Tranemo kommun, och där insprängd i marker med mycket 
stort rekreationsvärde för boråsare. Enligt enheten för park och skog på 
Tekniska förvaltningen är ca hälften av skogen benämnd som produktiv 
skogsmark, som både är attraktiv för andra kommuner men också privata 
intressenter.  

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. Tekniska nämnden 
 

Allianspartierna i Borås  
 
Kristdemokraterna  Moderaterna  
 
Niklas Arvidsson  Annette Carlson  
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Instans 

Kommunstyrelsen 

Ansökan från Thorengruppen AB om godkännande 
som huvudman för en utökning av en befintlig 
fristående gymnasieskola 

Kommunstyrelsens beslut 

Borås Stad godkänner yttrande om ansökan från Thorengruppen AB som 
huvudman för en utökning av en befintlig fristående gymnasieskola vid 
Yrkesgymnasiet Borås i Borås kommun fr.o.m. läsåret 2023/2024 samt bifaller 
ansökan från Thorengruppen AB.    

Ärendet i sin helhet 

Thorengruppens ansökan avser en utökning av en fristående gymnasieskola vid 
Yrkesgymnasiet Borås från och med läsåret 2023/2024. Utökningen omfattar 
tre nya program:  

- Bygg- och anläggningsprogrammet med inriktning måleri, 6
platser/årskurs

- Försäljning- och serviceprogrammet, 6 platser/årskurs

- Vård- och omsorgsprogrammet. 6 platser/årskurs

Planerad start för utbildningarna är läsåret 2023/2024. Totalt antal platser fullt 
utbyggt år 2025 är 54 (18*3).  

Enligt befolkningsprognos finns det 1 335 boråsare i årskullen sextonåringar år 
2021. Därefter beräknas elevantalet att årligen öka fram till 2026. Motsvarande 
utveckling förväntas i övriga kommuner i Sjuhärads samverkansområde och kan 
komma att påverka elevantalet i Borås Stads gymnasieskolor. Samverkans-
kommunerna är Bollebygd, Herrljunga, Mark, Svenljunga, Tranemo, 
Ulricehamn och Vårgårda.  

De sökta utbildningarna bedrivs i kommunal regi med följande antal platser: 

- Nationella bygg- och anläggningsprogrammet, 70 platser.

- Nationella försäljning- och serviceprogrammet, 46 platser.

- Nationella vård- och omsorgsprogrammet, 40 platser.

Bilaga till § 170 Ansökan från Thorengruppen AB om godkännande som huvudman för en utökning av en befintlig 
fristående gymnasieskola vid Yrkesgymnasiet Borås i Borås kommun fr.o.m. läsåret 2023/2024



Borås Stad 
  Sida 

2(2) 
 

 

Bygg- och anläggningsprogrammet erbjuds i dagsläget på den fristående 
gymnasieskolan Praktiska Gymnasiet. Vård- och omsorgsprogrammet erbjuds 
på den fristående gymnasieskolan Drottning Blankas gymnasieskola. Ingen 
fristående skola i kommunen erbjuder för närvarande försäljning- och 
serviceprogrammet.  

Söktrycket till bygg- och anläggningsprogrammet är för närvarande högre än de 
platser som erbjuds. Yrkesgymnasiets ansökan avser lärlingsplatser. För 
försäljning- och serviceprogrammet ses en fallande trend i söktryck och antalet 
platser överstiger antalet sökande. Till vård och omsorgsprogrammet erbjuds 
platser som överstiger antalet sökande.  

En ny fristående aktör inom två av de ovannämnda programmen skulle göra 
det svårare att planera och dimensionera kommunens utbildningar. Trots det 
anser Borås Stad att ansökan ska beviljas.  

        

Beslutsunderlag 

1. Remiss från Skolinspektionen över ansökan från Thorengruppen AB. 
2. Rätt uppgift om program och inriktning i remiss från Skolinspektionen över 
ansökan från Thorengruppen AB. 
3. Yttrande över remiss från Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden
   
 

Beslutet expedieras till 

1. Remissyttrande skickas till Skolinspektionen 
2. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 
 
 

Allianspartierna i Borås  
 
Moderaterna  Kristdemokraterna  
 
Annette Carlson   Niklas Arvidsson  
 
 
 
 
  



Alternativt förslag till Kommunstyrelsens sammanträde 2022-04-25: 

E3: Ansökan från Thoréngruppen AB om godkännande som 
huvudman för en utökning av en befintlig fristående gymnasieskola 
vid Yrkesgymnasiet Borås i Borås kommun fr o m läsåret 2023/2024 

Vänsterpartiets inställning till fristående skolor skiljer sig från den inställning som Mitt-S har framfört 
under mandatperioden. Vi värnar en sammanhållen, offentlig skola och är tydliga med att vi inte vill 
bidra till en utveckling där privata företag kan göra vinster på skattemedel som borde gå till barn- och 
ungas utbildning. 

Med anledning av ovanstående föreslås kommunstyrelsen besluta: 

- Att följande text läggs till sist i yttrandet:

”Med anledning av detta avstyrker Borås Stad ansökan.”

För Vänsterpartiet i Kommunstyrelsen 

Stefan Lindborg och Anne Rapinoja 

Bilaga till § 170 Ansökan från Thorengruppen AB om godkännande som huvudman för en utökning av en 
befintlig fristående gymnasieskola vid Yrkesgymnasiet Borås i Borås kommun fr.o.m. läsåret 2023/2024
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Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2022-00231 3.5.6.0 

Ansökan från Thorengruppen AB om godkännande 

som huvudman för en utökning av en befintlig 

fristående gymnasieskola 

Kommunstyrelsens beslut 

Borås Stad godkänner reviderat yttrande om ansökan från Thorengruppen AB 

som huvudman för en utökning av en befintlig fristående gymnasieskola vid 

Yrkesgymnasiet Borås i Borås kommun fr.o.m. läsåret 2023/2024.      

Ärendet i sin helhet 

Thorengruppens ansökan avser en utökning av en fristående gymnasieskola vid 

Yrkesgymnasiet Borås från och med läsåret 2023/2024. Utökningen omfattar 

tre nya program:  

- Bygg- och anläggningsprogrammet med inriktning måleri, 6

platser/årskurs

- Försäljning- och serviceprogrammet, 6 platser/årskurs

- Vård- och omsorgsprogrammet. 6 platser/årskurs

Planerad start för utbildningarna är läsåret 2023/2024. Totalt antal platser fullt 

utbyggt år 2025 är 54 (18*3).  

Enligt befolkningsprognos finns det 1 335 boråsare i årskullen sextonåringar år 

2021. Därefter beräknas elevantalet att årligen öka fram till 2026. Motsvarande 

utveckling förväntas i övriga kommuner i Sjuhärads samverkansområde och kan 

komma att påverka elevantalet i Borås Stads gymnasieskolor. Samverkans-

kommunerna är Bollebygd, Herrljunga, Mark, Svenljunga, Tranemo, 

Ulricehamn och Vårgårda.  

De sökta utbildningarna bedrivs i kommunal regi med följande antal platser: 

- Nationella bygg- och anläggningsprogrammet, 70 platser.

- Nationella försäljning- och serviceprogrammet, 46 platser.

- Nationella vård- och omsorgsprogrammet, 40 platser.

Bilaga till § 170 Ansökan från Thorengruppen AB om godkännande som huvudman för en utökning av en befintlig 
fristående gymnasieskola vid Yrkesgymnasiet Borås i Borås kommun fr.o.m. läsåret 2023/2024
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Bygg- och anläggningsprogrammet erbjuds i dagsläget på den fristående 

gymnasieskolan Praktiska Gymnasiet. Vård- och omsorgsprogrammet erbjuds 

på den fristående gymnasieskolan Drottning Blankas gymnasieskola. Ingen 

fristående skola i kommunen erbjuder för närvarande försäljning- och 

serviceprogrammet.  

Söktrycket till bygg- och anläggningsprogrammet är för närvarande högre än de 

platser som erbjuds. Yrkesgymnasiets ansökan avser lärlingsplatser. För 

försäljning- och serviceprogrammet ses en fallande trend i söktryck och antalet 

platser överstiger antalet sökande. Till vård och omsorgsprogrammet erbjuds 

platser som överstiger antalet sökande.  

En ny fristående aktör inom två av de ovannämnda programmen skulle göra 

det svårare att planera och dimensionera kommunens utbildningar.  

Kommunstyrelsen ställer sig dock positiv till ansökan från Thorengruppen AB 

som huvudman för en utökning av en befintlig fristående gymnasieskola vid 

Yrkesgymnasiet Borås i Borås Stad från och med läsåret 2023/2024. 

Kommunstyrelsens grundläggande uppfattning är att privata aktörer skapar en 

större pedagogisk mångfald samt kan stimulerar ett ökat intresse för 

utbildningsprogram med sviktande söktryck.    

        

Beslutsunderlag 

1. Remiss från Skolinspektionen över ansökan från Thorengruppen AB. 

2. Rätt uppgift om program och inriktning i remiss från Skolinspektionen över 

ansökan från Thorengruppen AB. 

3. Yttrande över remiss från Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden

   

 

Beslutet expedieras till 

1. Remissyttrande skickas till Skolinspektionen 

2. Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden 

 

 

 

För Sverigedemokraterna, 

 

Andreas Exner (SD)  Björn Qvarnström (SD) 

Kommunalråd  Ersättare 
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Datum 

2022-05-09 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2019-00730 2.6.1.1 

Kommunfullmäktige 

Utbyggnad på Pantängen 25 samt svar på återremiss 

Borttagande av investeringsobjektet Pantängen i 

Kommunfullmäktiges investeringsplan 2020-2022 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Förklara återremissen besvarad, och att investeringsbeslutet avskrivs utan vidare 

åtgärd. 

Att uppdra åt Lokalförsörjningsnämnden att, tillsammans med Servicekontoret, 

analysera och peka ut vilka områden i Borås som skulle kunna utgöra 

Servicekontorets framtida placering. 

Sammanfattning 

Servicenämnden fattade i augusti 2019 beslut om en investeringsframställan för 

att bygga ut för nämndens egen verksamhet på fastigheten Pantängen 25. 

Kommunfullmäktige beviljade i november samma år (i Borås Stads budget för 

2020) ett projekteringsuppdrag, och avsatte i investeringsbudget totalt 53 mnkr 

för projektet.  

Under våren 2020 pågick överläggningar om stadens framtida samlade behov av 

kontorslokaler, vilket resulterade i ett förslag till Kommunfullmäktige i augusti 

2020 att lyfta bort objektet Pantängen ur Borås Stads investeringsplan. Detta 

beslut återremitterades av Kommunfullmäktige. 

Frågan har därefter beretts politiskt, bland annat utifrån framtida lokalbehov 

för gymnasieskolan och det förändrade läget när det gäller lediga lokaler på 

Kyllared.  

Ärendet i sin helhet 

Servicenämndens beslut 2019-08-08 i sammanfattning (Dnr SN 2019-00096): 

”Servicenämnden föreslår att Kommunstyrelsen beslutar att tillstyrka förslaget, 

att godkänna Servicenämndens projekteringsframställan avseende utbyggnad av 

fastighet Pantängen 25, Borås. Detta är inte ett projekt som enbart innebär att 

flytta Dataservice till Pantängen utan berör hela Servicekontoret och dess 

utveckling. Trångboddheten på Pantängen har funnits under en lång tid och det 

Bilaga till § 173 Utbyggnad på Pantängen 25 samt svar på återremiss Borttagande av investeringsobjektet Pantängen 
i Kommunfullmäktiges investeringsplan 2020-2022
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påverkar vår personal negativt. Därutöver kan inte LFF planera in annan 

verksamhet i Nornan då dessa är upptagna av Dataservice.” 

 

Kommunfullmäktige beslutade i Borås Stad budget 2020 att ”Ny- och 

ombyggnation ska ske på fastigheten Pantängen. Investeringen resulterar i 

bland annat en utökning av antalet kontorsplatser och förbättrad användning av 

befintliga lokaler. Övriga delar omfattar ombyggnation av befintlig yta både 

inomhus och utomhus samt  översyn/utbyte och utbyggnad av belysning, 

ventilation, laddstationer och solcellsenergi. Dessa övriga investeringar är 

angelägna ur arbetsmiljösynpunkt och även viktiga för en fortsatt utveckling av 

verksamheten oberoende av nybyggnationen. För ovan nämnda investeringar 

avsätts totalt 60 mnkr varav 53 mnkr avser nybyggnationen. Servicenämnden 

beviljas samtidigt ett projekteringsuppdrag för utbyggnaden på Pantängen.”  

 

Under våren 2020 pågick överläggningar om stadens framtida samlade behov av 

lokaler. Hela staden-perspektivet ställdes mot en nämnds behov. Detta 

resulterade i ett förslag till Kommunfullmäktige i augusti 2020 att lyfta bort 

objektet Pantängen ur Borås Stads investeringsplan. Kommunstyrelsen föreslog 

”Kommunfullmäktige besluta att nybyggnationen på Pantängen ej genomförs 

och tas därför bort ur Kommunfullmäktiges investeringsplan 2020-2022. 

Inriktningen ska vara att fylla lokalerna på Kyllared med verksamhet. Detta 

innebär att verksamhet som var tänkt att förläggas i nybyggda lokaler på 

Pantängen ska prövas för flyttning till Kyllared.” 

 

På Kommunfullmäktiges sammanträde 27 augusti 2020 yrkade 

Moderaterna och Kristdemokraterna gemensamt på återremiss, vilket också 

blev fullmäktiges beslut. Ur protokollet: 

 

”Utan omröstning beslutar Kommunfullmäktige: 

Ärendet återremitteras till Stadsledningskansliet för att kompletteras med analys 

av: 

 vilka konsekvenser en utebliven investering på Pantängen skulle få för 

Servicekontoret och dess personal 

 vilka eventuella kostnader beslutet skulle medföra för anpassningar av 

lokalerna på Kyllared 

 vilka investeringar som, trots en flytt av Dataservice till lokalerna på 

Kyllared, kan vara nödvändiga att genomföra på Pantängen och vad 

kostnaden för dessa investeringar i sådana fall skulle bli 

 vilka synergieffekter som kan ges av att Servicekontoret helt och hållet 

samlokaliseras 

 om lokalerna på Kyllared överhuvudtaget behövs i den kommunala 

verksamheten” 

 

De första månaderna 2022 har läget klarnat på avgörande punkter. Rysslands 

krig i Ukraina har lett till att förhyrda lokaler på Kyllared på obestämd framtid 
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har ställts i ordning för att kunna ta emot flyktingar från Ukraina. Vidare 

fortskrider arbetet med det så kallade Campus Bäckäng – det vill säga att ge 

Bäckängsgymnasiet möjlighet att expandera i kvarteret Nornan, där bland annat 

Servicenämndens Dataservice sitter. 

 

Från Serviceförvaltningen har följande uppgifter som svar på frågorna i 

återremissen inhämtats via förvaltningschefen Kenneth Lundqvist (2022-03-17): 

 

”1) Vilka konsekvenser en utebliven investering på Pantängen skulle få för 

Servicekontoret och dess personal 

 

Svar: De konsekvenser som vi har analyserat fram bygger på våra erfarenheter 

att Servicekontoret har haft kontinuerlig verksamhet i kvarteret Pantängen 

sedan 2007. Förändringen över tid har ändrat verksamheterna i anläggningen 

som inledningsvis övervägande del bestod av verkstad, personal- och 

lagerlokaler. Under de år som Pantängen har varit verksamt har vi successivt 

fått en större del kontorsarbetsplatser för administrativ personal. Detta har ställt 

krav på anpassning av lokalerna, vilka också har genomförts genom åren allt 

eftersom förvaltningen har tillförts nya uppgifter. Befintliga lokaler kan idag 

inte anpassas ytterligare, då ytan är för liten kopplat till antalet personal som 

arbetar i förvaltningens olika verksamheter och har lett till ett 

arbetsmiljöproblem då vi inte kan finna plats för vår personal och de ökade 

uppdragen vi får av koncernen.  

 

Vi kan se följande konsekvenser: 

 

• Vi får svårt att uppnå de synergieffekter och genomföra de effektiviseringar 

inom administration som vi skulle kunna nå om vår verksamhet är samlad 

under ett tak. Ex ekonomi, HR, administration.   

 

• Servicekontoret består av fem helt olika avdelningar med vitt skilda uppgifter. 

Om nybyggnationen inte blir av uppnår vi inte möjligheten att knyta ihop 

Servicekontoret till en stark förvaltning. Då uppnår vi inte den ”vi-känsla” som 

vi strävar efter.  

 

• Med nuvarande lokaler kan vi inte utveckla förvaltningens befintliga 

verksamheter på Pantängen i takt med att staden växer. De nuvarande lokalerna 

börjar nå sitt max i antal verksamheter och allmänna utrymmen och börjar 

skapa arbetsplatsbrist med följder kopplat mot arbetsmiljön. 

 

2) Vilka investeringar som trots en flytt av Dataservice till andra lokaler kan var 

nödvändiga att genomföra på Pantängen och vad kostnaden för dessa 

investeringar i sådana fall skulle bli. 

 

Svar: Pantängen är behov av att uppdatera vår restaurang/lunchrum och kök 

som idag endast har ett mottagningskök. Kök och restaurang/lunchrum måste 
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uppdatera till ett tillagningskök av två orsaker. Dels för att få bättre ekonomi i 

restaurangen samt att vi ska kunna nå upp till de krav som ställs på stadens kök 

kopplat mot närproducerat, ekologisk/fairtrade, avtalstrohet och laga mat från 

grunden. Restaurang/lunchrum-delen måste också uppdateras med fler toaletter 

och en entré. Hela detta paket finns med i aktuell plan för ombyggnad.  

Investering för att anpassa kontorsutrymme och övriga lokaler går inte att 

genomföra. Orsak är att Pantängen inte har mer yta att bygga om och utveckla. 

Alla ytor som har funnits har byggts om för att kunna matcha de behov som 

alla verksamheter har på Pantängen. Idag har vi hamnat i det läget att uppdrag 

och personal inte längre får plats på Pantängen och vi har i stället fått en 

trångboddhet, vilket i sin tur skapar ett arbetsmiljöproblem.  

 

Vid flytt av Dataservice från Nornan måste andra lokaler hyras om vi inte 

bygger dessa själv. Att hyra och anpassa dessa lokaler kommer troligen bli 

dyrare än den hyra vi har idag på Nornan vilket kommer öka vår kostnader på 

totalen.  

 

Kostnad för detta är mycket svår att uppskatta då hela kostnadsberäkningarna 

bygger på att den nya delen av Pantängen tar vissa uppgifter som idag finns i 

den gamla delen av Pantängen och att både nybyggnad och 

renovering/anpassning av befintligt hus ingår i den kalkyl som ligger som grund 

till investeringen. De vill säga, jag inte vet hur stor investering som skulle 

behövas för att täcka renovering av nuvarande Pantängen då den ingår i 

totalkalkylen. 

 

3) Vilka synergieffekter kan ges av att Servicekontoret helt och hållet 

samlokaliseras 

 

Svar: Det finns flera synergier att samlokalisera Servicekontorets verksamhet till 

en plats. En viktig funktion är att samordna är administration, ekonomi och HR 

i samma byggnad. Det ser vi som en mycket viktig del i arbetet med att skapa 

en ännu effektivare och mer konkurrenskraftig förvaltning i framtiden. Att 

därutöver samordna ledning och genomförande inom de fem olika 

avdelningarna skapar de förutsättningarna och synergier som är av stor vikt för 

att uppnå en effektiv och ekonomisk stark förvaltning kopplat mot nämndens 

uppdrag.  

 

Det Servicekontoret har åstadkommit i förstudien för nybyggnation och flytt av 

Dataservice till Pantängen är att skapa en ny arbetsplats med rätt arbetsmiljö för 

Dataservice efter deras specifika verksamhetskrav och en ökad effektivitet för 

att lösa de uppdrag och tjänster vi utför, som är starkt förknippade med stadens 

förmåga att ge god samhällsservice till invånarna. En samordning av dessa 

stödjande funktioner till Borås stad verksamheter under ett tak kommer ge goda 

synergieffekter och förutsättningar för ett effektiv användande av skattekronan 

och förmågan att klara av påfrestningar vid extraordinära händelser” 
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Kommunstyrelsens bedömning 

Efter en samlad avvägning i april 2022 bedömer Kommunstyrelsen att 

Servicenämndens utbyggnad på Pantängen 25 inte bör genomföras. 

Kommunstyrelsen ser i stället med fördel att en ny placering för 

Servicekontoret bör studeras, för att frigöra marken till förmån för framtida, 

attraktiva bostäder. 

 

Beslutsunderlag 

1. KF-skrivelse 

 

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. Servicenämnden 

 

 

För Sverigedemokraterna, 
 
 
Andreas Exner (SD)  Björn Qvarnström (SD) 
Kommunalråd  Ersättare, kommunstyrelsen 



Kommunstyrelsen 
Postadress 
501 80 Borås 

Besöksadress 
Kungsgatan 55 

Hemsida 
boras.se 

E-post
boras.stad@boras.se 

Telefon 
033-35 70 00 vxl

SKRIVELSE 
Sida 
1(4) 

Datum 
2022-04-25 

Instans 
Kommunstyrelsen 

Samrådsyttrande över detaljplan för Bergdalen, 
Norrmalm 1:1 med flera, Tokarpsberg. 

Kommunstyrelsens beslut 
Med beaktande av Kommunstyrelsens och Länsstyrelsen synpunkter, avseende 
förstärkning av naturvärden, tillgänglighet, bergförstärkning och översvämning 
tillstyrks samrådsförslaget. Detaljplanen ska antas i kommunfullmäktige. 

Sammanfattning  
Planens syfte är att möjliggöra för nya bostäder på Tokarpsbergs västsida och 
att utveckla möjligheterna för rekreations- och naturområdet. Bebyggelsen i 4-
14 våningar, ska anpassas till platsen och ha en hög arkitektonisk kvalitet och 
samtidigt bevara viltstråket. Parkering ska ske i garage under bebyggelsen. 
Övrigt område ska vara allmän plats natur. Planen säkerställer 
utbyggnadsmöjlighet för Bergdalsskolan och säkerställer kulturmiljön på 
fastigheterna Kronhjorten 1 och 5. Bergssäkring behöver ske både för befintlig 
och föreslagen bebyggelse inom och utom planområdet. 

Sammanfattade synpunkter 

- Planförslaget bör kompletteras med en gångväg upp på Tokarpsberg
inom allmän plats.

- Bergsäkring och besiktning ska ske före antagande av detaljplanen.

- I södra delen av planområdets naturmark finns ett område som behöver
utredas ytterligare och eventuellt också bergförstärkas.

- Planförslaget bör kompletteras med en skötselväg för underhåll av
bergsäkringsåtgärderna.

- Viltstråksområdet, under bebyggelsen, ska vara allmän plats natur.

- Antalet bilparkeringar ses över i syfte att skapa en god tillgänglighet till
parkering.

- Byggnadshöjden anpassas till den kringliggande miljön så att höjden på
byggnader inte dominerar landskapsbilden.

- Detaljplanen ska antas i kommunfullmäktige.

- Ett genomförandeavtal ska upprättas som reglerar åtgärder på allmän
plats, kompensationsåtgärder etc.

Bilaga till § 178 Samrådsyttrande över detaljplan för Bergdalen, Norrmalm 1:1 med flera, Tokarpsberg
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Detaljplanen föreslår  

Detaljplaneförslaget tillåter nya bostäder på Tokarpsbergs västsida i form av tre 
flerbostadshus mellan 7 och 14 våningar. Delar av husen ska byggas på pelare 
och sticka ut i naturmarken. På fastigheterna Kronhjorten 3 och 4 föreslås nya 
flerbostadshus med möjlighet till parkering under mark, under Kronhjorten 3. 
Husen byggs i suterräng och kommer variera i höjd, anpassad till övriga 
byggnader. På fastigheten Norrmalm 1:25 tillåter detaljplanen ett parkeringshus 
i fyra våningar, kombinerat med bostäder. 

Planen ger också en ny byggrätt för Bergdalsskolan i söder. 

Bebyggelsen i kvarteren Kronhjorten 1 och 5 är kulturhistoriskt värdefull och är 
ett av stadens bästa exempel på bostadsbebyggelse från tiden. Byggnaderna på 
bevaras och skyddas i denna detaljplan.  

Fler delar av Tokarpsberg planläggs för natur, ett tydliggörande av områdets 
natur- och rekreationsvärden och att byggnation inte ska göras i dessa delar. 
Tillgång till naturområdet intill görs i norra änden av detaljplanen, där terrängen 
lutar minst och en stig/gammal skogsväg gör tillträdet lättare. 

Planområdet är kuperat och nya bostäder behöver anpassas för att uppnå en 
god tillgänglighet inom kvartersmarken, vilken kan ske på marken men 
detaljplanen tillåter också en gångbro från parkeringshuset. 

Lindebergsgatan används idag som skolväg för barn till Bergdalsskolan. Gatan 
breddas och blir tvåfilig upp till utfarten, så att trafik från den nya bebyggelsen 
inte behöver åka förbi skolan och försämra trafiksituationen 

Området fungerar som spridningslänk. Spridningskorridoren bör bevaras och 
gärna förstärkas. Detaljplanen sätter krav på att ett ekostråk eller viltpassage 
bevaras under delar av byggnaderna. Planen reglerar att passagens dimensioner 
är anpassad till hjortdjur. 

Bergtekniska utredningar visar att hela bergsslänten är ett högriskområde. En 
del sprickor är delvis lerfyllda påverkar också stabiliteten negativt. Dessutom 
gjordes observationer av tidigare blockutfall längs med hela slänten. Det råder 
därför stor risk för ras- och blocknedfall i detta område. Bergtekniskt utlåtande 
innehållande kostnadskalkyl på bergsförstärkningen har tagits fram och 
rekommenderar att säkring av berget kan ske genom att bulta eller skrota ner 
block. När bergförstärkningen utförts ska arbetet och kvarvarande berg 
besiktigas av bergsakkunnig. Den totala bergförstärkningen ska om korrekt 



Borås Stad 
  Sida 

3(4) 
 

 

utförd hålla en lång livslängd, upp till 120 år. Länsstyrelsen anger i sitt yttrande 
att bergsäkringen bör utföras innan detaljplanen antas. 

Planbeskrivningen behandlar bilparkering. Bland annat nämns att  
utgångspunkt för parkeringsbehovet är 7 bilar per 1000 m2 bruttoarea bostäder 
(BTA). Detta tal reduceras med 10 % då området har god tillgång till 
kollektivtrafik. Därtill kommer möjligheten att banta ner behovet ytterligare 
genom åtgärdspaket för reducering enligt Borås Stads parkeringsregler. Där 
finns fyra steg av åtgärdspaket där parkeringsbehovet kan reduceras från 15% - 
40%. Kommunstyrelsen ifrågasätter om det är möjligt att minska antalet 
parkeringar så som beskrivs i planbeskrivningen och anser därmed att 
Samhällsbyggnadsnämnden behöver se över antalet bilparkeringar i syfte att 
skapa en god tillgänglighet av bilparkeringar i närområdet.  

 

Tidigare beslut 

Samhällsbyggnadsnämnden godkände den 27 september 2018 ett planprogram 
för Planprogram för Tokarpsberg Bergdalen, Norrmalm 1:1 m.fl. Borås som 
riktlinjer för kommande detaljplanearbete. Detta detaljplaneförslag följer de 
riktlinjer som finns i planprogrammet. 

Synpunkter  

En tredimensionell planbestämmelse bör reglera att viltstråksområdet under 
bebyggelsen ska vara allmän plats natur. Skötseln av fasaderna kommer att 
behöva ske från naturområdet. 

Planförslaget bör kompletteras med en gångväg upp på Tokarpsberg för att 
underlätta tillgängligheten till naturen. Inom kvarteret är det viktigt att 
tillgängligheten blir god för gående och för trafik som behöver köra fram till 
entréerna.  

Planförslaget bör kompletteras med en skötselväg för underhåll av 
bergsäkringsåtgärderna. För att säkerställa att åtgärderna för bergsäkringen inte 
påverkar detaljplaneförslaget ska området som omfattas av exploateringen 
bergsäkras och besiktigas, före antagandet av detaljplanen, i enlighet med 
Länsstyrelsens rekommendationer. I södra delen av planområdets naturmark 
finns ett område som behöver utredas ytterligare och eventuellt också 
bergförstärkas. Även norr om planområdet finns risker för fallande stenblock 
mot befintlig bebyggelse som behöver åtgärdas. 
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Planförslaget bör kompletteras så att byggnadshöjden anpassas till den 
kringliggande miljön så att höjden på byggnader inte dominerar 
landskapsbilden.  

Naturområdet ska återställas efter byggnation och bergsäkring, då ska 
miljöförvaltningen höras om lämpliga växter för området.  

Ett genomförandeavtal ska upprättas som reglerar åtgärder på allmän plats, 
kompensationsåtgärder etc. 

Detaljplanen ska antas i kommunfullmäktige. 

 

Beslutsunderlag 
1. Inbjudan till samråd, 2021-11-17 
2. DP Bergdalen Norrmalm 1_1Tokarpsberg Plankarta, 2021-11-17 
3. Planbeskrivning Bergdalen Tokarpsberg BN2018-1619, 2021-11-17 
4. DP Bergdalen Norrmalm 1_1Tokarpsberg Illustrationskarta, 2021-11-

17 
5. 50576-2021 Lst yttr samråd DP Tokarpsberget, 2022-03-31 

(Länsstyrelsens yttrande, för kännedom) 
 
   

Beslutet expedieras till 
1. Samhällsbyggnadsnämnden, detaljplanering@boras.se 
 

 

 

Allianspartierna i Borås  
 
Moderaterna  Kristdemokraterna  
 
Annette Carlson   Niklas Arvidsson  
 



Borås 
2022-04-25 

Kommunstyrelsen 
SP4 Samrådsyttrande Bergdalen, 

Norrmalm 1:1 med flera 

Protokollsanteckning 

Sverigedemokraterna har inget att erinra mot liggande förslag, men avser att återkomma 

efter att samrådssvar från sakägare inkommit till planprocessen. 

För Sverigedemokraterna, 

Andreas Exner (SD) Björn Qvarnström (SD) 
Kommunalråd Ersättare, kommunstyrelsen 

Bilaga till § 178 Samrådsyttrande över detaljplan för Bergdalen, Norrmalm 1:1 med flera, Tokarpsberg



Borås 
2022-04-25 

Kommunstyrelsen 
SP5. Handlingsplan för 

bostadsbyggande 2022-2026 

Protokollsanteckning 

Sverigedemokraterna ser positivt på att antalet bostäder i Borås blir fler. Dock vill vi särskilt 
betona att Borås ska byggas med kvalité, varvid kvantitativa mål om antalet bostäder är 
irrelevanta. Vi ser med fördel att äganderätten premieras, där särskilt fokus bör vara på 
friliggande enbostadshus, något som även efterfrågas särskilt av befolkningen. 

Vidare noterar vi att fördelningen av det geografiska läget avviker från planen, där 
serviceorterna är kraftigt underrepresenterade för nya bostäder. Skulle Kommunstyrelsen 
antagit Sverigedemokraternas förslag till prioriterade planer, skulle fördelningen varit mer 
fördelaktig för Borås serviceorter. 

För Sverigedemokraterna, 

Andreas Exner (SD) Björn Qvarnström (SD) 
Kommunalråd Ersättare, kommunstyrelsen 

Bilaga till § 179 Handlingsplan för bostadsbyggande 2022-2026



Kommunstyrelsen 

Postadress 

501 80 Borås 
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Kungsgatan 55 
Hemsida 

boras.se 
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033-35 70 00 vxl

ALTERNATIVT FÖRSLAG 

KOMMUNFULLMÄKTIGESKRIVELSE 
Sida 

1(3) 

Datum 

2022-04-25 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2017-00438 214 

Kommunfullmäktige 

Antagande av detaljplan för Byttorp, del av Byttorp 3:1 

(Fjällgatan) 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Kommunstyrelsen förslår Kommunfullmäktige att tillstyrka detaljplanen för 

Byttorp, del av Byttorp 3:1 (Fjällgatan), under förutsättning att synpunkterna 

beaktas. 

Kommunstyrelsen anser att planbeskrivningen bör förtydligas i avseende hur 
bebyggelsens utformning är anpassad till sin omgivning. Vidare anser 
Kommunstyrelsen att förslaget omfattar fastigheter med för stora volymer, 
beaktat dess placering och kringliggande bebyggelse.  

Sammanfattning 

Planens syfte är att skapa en byggrätt för bostadsändamål och utöka gatan för 

att möjliggöra en rondell samt att säkerställa kompensationsåtgärder som är en 

konsekvens av exploateringen. 

Den nya bebyggelsen i området ska utföras med hög arkitektonisk kvalitet som 

samspelar med området. 

Planen avser att möjliggöra utbyggnad av två nya punkthus för bostadsändamål, 

i det befintliga naturområdet, med varierande höjder på varje byggnad från 7 

våningar upp till 9 våningar. 

Eftersom terrängen i området är kuperat ska bottenvåningen anpassas till 

terrängen och utformas med varsamhet till det befintliga naturområdet. Vilket 

innebär att byggnaden ska följa terrängen för att skapa en så naturlig övergång 

som möjligt.     

Kommunstyrelsen förslår Kommunfullmäktige att anta detaljplanen för 

Byttorp, del av Byttorp 3:1 (Fjällgatan).  

Ärendet i sin helhet 

Kommunstyrelsen beslutade 2017-03-20 i beslut § 158 att ge 

Samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att pröva möjligheten att planlägga del av 

Byttorp 3:1 för bostadsändamål. 

Bilaga till § 180 Detaljplan för Byttorp, del av Byttorp 3:1 (Fjällgatan)
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Samhällsbyggnadsnämnden beslutade 2017-05-11 i beslut § 130 att ge 

Samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att upprätta detaljplan samt att 

meddela sökande om positivt planbesked. 

Planens syfte är att skapa en byggrätt för bostadsändamål och utöka gatan för 

att möjliggöra en rondell samt att säkerställa kompensationsåtgärder som är en 

konsekvens av exploateringen. Den nya bebyggelsen i området ska utföras med 

hög arkitektonisk kvalitet som samspelar med området. 

Planen avser att möjliggöra utbyggnad av två nya punkthus för bostadsändamål, 

i det befintliga naturområdet, med varierande höjder på varje byggnad från 7 

våningar upp till 9 våningar. Eftersom terrängen i området är kuperat ska 

bottenvåningen anpassas till terrängen och utformas med varsamhet till det 

befintliga naturområdet. Vilket innebär att byggnaden ska följa terrängen för att 

skapa en så naturlig övergång som möjligt.           

Den 10 oktober 2019 beslutade plan- och bygglovschefen via delegation från 

Samhällsbyggnadsnämnden att sända ut planen på samråd (§ PL 2019-002337). 

Samrådet pågick under tiden den 11 oktober - 10 november 2019. Inkomna 

synpunkter finns sammanställda i en samrådsredogörelse. 

Den 23 april 2020 beslutade Samhällsbyggnadsnämnden att sända ut planen på 

granskning (§PL 2020-000139). Granskningen pågick under tiden den 1 maj - 

31 maj 2020. Inkomna synpunkter finns sammanställda i ett utlåtande. 

Den 17 december 2020 beslutade Samhällsbyggnadsnämnden att anta 

detaljplanen (§ 398). Antagandebeslutet överklagades och därefter upphävdes 

antagandebeslutet av Mark- och miljödomstolen (MMD) på grund av 

formaliafel. MMD bedömde att planen inte var förenlig med gällande 

översiktsplan och de ansåg att planen därför borde ha antagits av 

Kommunfullmäktige och inte av Samhällsbyggnadsnämnden. 

Den 19 januari 2022 beslutade Samhällsbyggnadsnämnden att sända ut planen 

på granskning nummer två. Granskningen pågick under tiden den 26 januari – 

18 februari 2022. Inkomna synpunkter finns sammanställda i ett utlåtande. 

Den 17 mars 2022 beslutade Samhällsbyggnadsnämnden att godkänna 

detaljplanen och lämnar den till Kommunfullmäktige för antagande. Efter 

godkännandet har utlåtandet uppdaterats med en mindre redaktionell ändring.  

Kommunstyrelsen anser att planbeskrivningen bör förtydligas i avseende hur 

bebyggelsens utformning är anpassad till sin omgivning. Vidare anser 

Kommunstyrelsen att förslaget omfattar fastigheter med för stora volymer, 

beaktat dess placering och kringliggande bebyggelse. Kommunstyrelsen 

tillstyrker planförslaget under förutsättning att synpunkterna beaktas. 

Kommunstyrelsen förslår Kommunfullmäktige att tillstyrka detaljplanen för 

Byttorp, del av Byttorp 3:1 (Fjällgatan), under förutsättning att synpunkterna 

beaktas. 
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Beslutsunderlag 

1. Plankarta 2022-03-29 

2. Planbeskrivning, 2022-03-25 

3. Utlåtande, 2022-03-25 

4. §84 SBN Godkännandebeslut, 2022-03-25 

   

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. Samhällsbyggnadsnämnden, detaljplanering@boras.se 

 

 

För Sverigedemokraterna, 
 
 
Andreas Exner (SD)   Kristian Silbvers (SD)  
Kommunalråd    Ledamot, kommunstyrelsen 

mailto:detaljplanering@boras.se
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ALTERNATIVT FÖRSLAG 

KOMMUNFULLMÄKTIGESKRIVELSE 
Sida 

1(2) 

Datum 

2022-04-25 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2020-00275 3.3.4.0 

Kommunfullmäktige 

Avsiktsförklaring om Samverkan, Göteborg–Borås, en 

del av nya stambanor 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Avstyrker avsiktsförklaringen i sin helhet.     

Sammanfattning  

Göteborg–Borås, en del av nya stambanor, är ett omfattande 

samhällsbyggnadsprojekt, som fordrar nära samverkan, samarbete och 

samplanering mellan ett stort antal berörda parter i stråket. Detta gäller både 

under den fortsatta planeringen och genomförandet av projektet, i syfte att 

skapa hög måluppfyllelse för samtliga parter och för en långsiktig användning 

av den nya järnvägen. 

En avsiktsförklaring har tagits fram om samverkan avseende planering och 

genomförande av Göteborg–Borås. I avsiktsförklaringen beskrivs en samlad 

målbild, med målformuleringar på både nationell och regional nivå 

Vidare beskrivs bakgrund, nuläge och kommande milstolpar för Göteborg-

Borås samt, i § 5, parternas gemensamma utgångspunkter och intentioner inför 

den fortsatta samverkan. 

Avsiktsförklaringens syfte och sammanhang 

Syftet med rubricerad avsiktsförklaring är att mellan parterna på en 

övergripande nivå tydliggöra förutsättningarna för den fortsatta samverkan och 

därigenom skapa långsiktiga och stabila planeringsförutsättningar för samtliga 

parter. 

Parterna har en gemensam ambition om att möjliggöra en effektiv planering, en 

snar byggstart och ett effektivt genomförande av Göteborg–Borås, en del av 

nya stambanor, samt att optimera projektets nyttor och begränsa de eventuella 

negativa effekterna. 

Parterna har därför enats om gemensamma utgångspunkter och intentioner 

avseende samarbete, samverkan och samplanering, vilket är en avgörande 

förutsättning för att genomföra Göteborg–Borås, en del av nya stambanor, 

på ett sätt som ger hög måluppfyllelse för samtliga parter utifrån vad som i 

avsiktsförklaringen beskrivs i § 2 Samlad målformulering.     

Bilaga till § 181 Avsiktsförklaring om Samverkan, Göteborg-Borås, en del av nya stambanor
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Kommunfullmäktiges bedömning       

Kommunfullmäktige ansluter sig inte till den uttalade målbilden om att 
stambanorna ska i framtiden vara del av Stockholm/Malmö. Målbilden ska 
tydligt avgränsas till nya stambanor avseende Borås Göteborg, men att detta 
förutsätter att underlag är kända på förhand kring vilka resurser från Borås Stad 
som kommer att efterfrågas, samt vilka eventuella medfinansieringsavtal som 
kan bli aktuella för Borås Stad. 
 
Vidare kan förslaget innebära en eventuell expropriering. Kommunfullmäktige 
anser att denna metod i grunden är förkastlig och är något som bör avhållas i 
största möjliga mån. Mot denna bakgrund är det omöjligt att ansluta sig till en 
avsiktsförklaring om förhållandena inte är kända på förhand. 

 

   

Beslutsunderlag 

1. Avsiktsförklaring om samverkan Göteborg Borås 2022-03-14 

2. Missiv Avsiktsförklaring om samverkan Göteb. 2022-03-14 

  

 

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. diariet.samhallsplaner@trafikverket.se  och patrik.benrick@trafikverket.se  

Ange ärendenummer TRV 2022/30716. 

 

 

 

Andreas Exner (SD)  Björn Qvarnström (SD) 

Kommunalråd  Ersättare, kommunstyrelsen 

 

 

mailto:diariet.samhallsplaner@trafikverket.se
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ALTERNATIVT FÖRSLAG 

KOMMUNFULLMÄKTIGESKRIVELSE 
Sida 

1(5) 

Datum 

2022-04-25 
Instans 

Kommunstyrelsen 
Dnr KS 2020-00275 3.3.4.0 

Kommunfullmäktige 

Svar på granskningsremiss för ny järnväg mellan 

Göteborg-Borås, en del av nya stambanor  

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige besluta 

Borås Stad tillstyrker av Trafikverket rangordnat alternativ 1 i sin helhet och 

översänder skrivelsen till Trafikverket. Vid fortsatt lokaliseringsarbete österut 

uppmanar Borås Stad Trafikverket att studera möjligheten av triangelspår mot 

Ulricehamn och Jönköping. 

Sammanfattning 

Lokaliseringsutredningen av ny järnväg mellan Göteborg och Borås är nu 

framme vid granskning tillsammans med tillhörande 

miljökonsekvensbeskrivning. 

Lokaliseringsutredningen och övriga granskningshandlingar utgör underlag till 

järnvägsplaner. Handlingarna som ställs ut ligger också till grund för 

tillåtlighetsprövning enligt miljöbalken där regeringen beslutar om det är 

tillåtligt att anlägga järnvägen, samt inom vilken korridor den nya järnvägen i så 

fall ska gå. Därefter upprättas järnvägsplaner där Trafikverket utreder exakt var 

järnvägen ska gå inom korridoren. Slutlig prövning av järnvägsplanerna görs av 

Trafikverket. 

Projektet omfattas av krav på specifik miljöbedömning enligt 6 kap. 

miljöbalken.  

Länsstyrelsen i Västra Götaland godkännande miljökonsekvensbeskrivning 

tillhörande projekt Göteborg-Borås, del av nya stambanor den 25 februari 2022. 

Borås Stads synpunkter 

Borås Stad har under hela lokaliseringsutredningsprocessen haft som mål att ett 

centralt stationsläge i Borås och snabb tågresa (ca 35 minuter) samt snabb 

utbyggnad mellan Västra Götalands två största städer är av största vikt.  

Med station vid nuvarande Borås C uppnås en hållbar och konkurrenskraftig 

regiontrafik mellan Borås och Göteborg och kan bidra till att två 

arbetsmarknadsregioner blir en. Därför är en snabb utbyggnad och att projekt 

Bilaga till § 182 Svar på granskningsremiss för ny järnväg mellan Göteborg-Borås, en del av nya stambanor



Borås Stad 
  Sida 

2(5) 

 

 

Göteborg-Borås är fullt finansierat i den nationella infrastrukturplanen för en 

snabb utbyggnad. För att uppnå detta är en byggstart under åren 2025-2027 av 

största vikt.  

Alternativ 1 (B11A) får positiva konsekvenser för Borås långsiktiga utveckling. 

En regional bana från huvudbanan till Borås C följer Viskadalsbanans korridor. 

Att banan når befintligt Borås C påverkar tillgängligheten till den befintliga 

stadsbebyggelsen och inte minst påverkar det förutsättningarna för hur staden 

kan utvecklas i framtiden. Närhet till stationen är fördelaktigt och generellt sett 

ökar värdet på fastigheter med god tillgänglighet till tågstationen och till 

stadskärnan. Exploateringstrycket ökar därmed i framtiden i de delar som blir 

gynnsamt lokaliserade i relation till Borås nuvarande stadskärna där det går att 

utveckla en hög täthet av verksamheter och målpunkter. Stadsdelen Norrbys 

möjlighet att integreras i den centrala staden tillsammans med den gröna 

parken-stråket ger en mer sammanhängande stad med färre barriärer. Borås 

Stad önskar en tät dialog med Trafikverket kring utformningen av de centrala 

spåren, med syftet att skapa en inkluderande och välkomnande miljö.      

Även tillgängligheten till staden som helhet påverkas. Utifrån ett 

klimatperspektiv finns all anledning att ta tillvara på ett bra kollektivtrafikläge 

för de verksamheter och den markanvändning som genererar mycket resande 

och många besök. Kollektivtrafikresandet i Borås är omfattande redan idag men 

det finns fortfarande stor potential att öka andelen kollektivtrafikresenärer. 

Hållbara resor prioriteras och att underlätta för bilresenärer att istället gå och 

cykla (eventuellt i kombination med kollektivtrafik) är även positivt utifrån ett 

hälsoperspektiv samt frigör kapacitet i befintligt gatunätet och i staden. 

Borås C kan fortsätta vara ett betydelsefullt nav för hela Sjuhärad genom att ny 

järnväg och flera befintliga järnvägar och regionala busslinjer samsas på samma 

plats. Borås Stad önskar därför en fortsatt tät dialog med Trafikverket kring 

utformningen av de centrala spåren, med syftet att skapa en inkluderande och 

välkomnande miljö. 

Att Trafikverkets alternativ 1 också innebär en station i Mölndal är mycket 

positivt. Att nå Mölndal innebär att södra delen av Göteborgsregionen och 

norra Halland blir en mer lättillgänglig del i en större arbetsmarknadsregion. 

Därmed kan arbete och studier från ett större upptagningsområde stärka Borås 

näringsliv.   

Trafikverkets alternativ 1 redovisar station i tunnel under Landvetter flygplats, 

vilket är bra. Det har stor betydelse för Borås näringsliv och invånare att enkelt 

nå flygplatsen. Flygplatsen är porten till övriga världen och även en stor och 

viktig arbetsplats.  

Den kvarvarande korridoren mellan Landvetter flygplats, söder om Bollebygd 

och väg 40, och vidare till Borås skapar möjlighet till färre barriärer om 

lokaliseringen sker nära väg 40. Det är också positivt att korridoren smalnats av 

vid passagen av verksamhetsområdet Viared. 
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Förstärkningsalternativet 

Borås Stad ser också att korridoralternativ Mölnlycke underlättar byggnation av 

en kopplingspunkt mellan befintlig Kust till Kustbana och nya stambanan. Som 

framgått i tidigare samråd är Borås positiva till att Trafikverket inom ramen för 

åtgärdsvalsstudien ”Stråket Göteborg-Borås” utreder förstärkningar på 

befintliga Kust till kustbanan mellan Göteborg-Borås, samt den koppling som 

föreslås mellan befintlig bana vid Mölnlycke och den nya stambanan öster om 

Mölndal. Förstärkningsalternativet får stor betydelse för invånarna i de västra 

delarna av Borås samt för de som bor i de stationssamhällen som ligger utmed 

Kust till kustbanan fram till Mölnlycke. 

Medskick till fortsatt planering österut 

Lokaliseringsutredningen Göteborg-Borås har som slutpunkt att koppla ihop de 

två största städerna i Västra Götaland. Enligt Trafikverket ska de båda 

kvarvarande alternativen inte utesluta möjligheten för vidare utbyggnad av ny 

järnväg till Jönköping via Ulricehamn. Detta innebär att de områden som nu är 

utpekade korridorer inom utredningsområdets östra del kommer finnas kvar 

som riksintresse för framtida järnvägsändamål tills det utretts. I framtida 

planering österut passeras Viskan och hänsyn ska tas till saneringen av Viskan 

som är ett tidsödande arbete. Det praktiska saneringsarbetet uppskattas ta cirka 

10 år, och alltså pågå en bra bit in på 2030-talet. 

Borås Stad ser det som positivt att det som kallas objektsförberedande arbete 

på mellansträckorna mellan Borås, Linköping och Hässleholm startas upp så 

snart som möjligt efter att nationella infrastrukturplanen är beslutad. 

Vid fortsatt dragning österut har Borås Stad spelat in möjligheten till ett 

triangelspår. Ett triangelspår innebär att den regionala trafiken kopplar ihop 

Ulricehamn, Jönköping med Borås på befintlig station i Borås C. Spåret följer 

Kust till kustbanans sträckning från Borås C för att därefter kopplas på 

huvudbanan sydost om Borås. Denna sträcka finns inte med i de kvarvarande 

korridoralternativ inom utredningsområdets östra del, men måste beaktas i det 

fortsatta arbetet. 

Vid fortsatt utbyggnad österut passeras Osdal där det finns en population av 

sandlevande bin. Skillnaden på alternativ 1 och 2 är inte så stor vad gäller 

påverkan på bin eftersom det är fortsättningen med stationsbyggnad och 

möjlighet till kringområden med parkering osv vid Osdal och vidare över 

dalgången som påverkar bin. Därför är det mycket viktigt att läget och 

riktningen på järnvägen in mot Borås C förläggs så att den kommande påverkan 

blir så liten som möjligt. Önskvärt är ett stationsläge och passage av dalgången 

norr om väg 27. Den dragningen skulle ge mindre påverkan där det kanske kan 

gå att kompensera för de värden som försvinner. 
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Kopplingen Borås-Jönköping, via Ulricehamn, innebär att nuvarande två 

arbetsmarknadsregioner kopplas samman med den tredje 

arbetsmarknadsregionen i Göteborg med omnejd. Detta innebär att Västsverige 

bättre skulle kunna erbjuda sina invånare studiemöjligheter för att möta 

näringslivets kompetensbehov. En ny och snabb järnväg där avstånd inte är ett 

problem utan det är den nya järnvägens förkortade restid som bidrar till ett 

närmande mellan dessa arbetsmarknadsregioner.   

Landskapskaraktärsanalys 

Utifrån de två lägen som presenteras tycker Borås Stad att 

regionaltågsförbindelse till Borås C är det mest lämpliga alternativet utifrån 

påverkan på Borås stadsmiljö. Utifrån den miljökonsekvensbeskrivning som 

tagits fram är den negativa påverkan större vid Lusharpan (B4) än Osdal/Borås 

C (B11A).  

Fokus har legat på delarna Landskap och bebyggelse, Naturmiljö, Kulturmiljö, 

Rekreation och friluftsliv och Ekosystemtjänster men även översiktligt sett till övriga 

kategorier i miljökonsekvensbeskrivningen. En regionaltågsförbindelse till 

Borås C kommer att påverka såväl kulturmiljö och naturmiljö mindre negativt 

än förslaget med bibana vid Lusharpan som även riskerar att skapa ytterligare 

barriäreffekter i staden. En bibana vid Lusharpan riskerar att skapa en barriär i 

friluftsområdet Pickesjön.  

Huvudspåret på bro (Osdal) kommer att bli ett storskaligt landmärke som 

kommer synas på långt håll i landskapet och att en god gestaltning av bron 

därför är extra viktigt. Med hänsyn till buller och barriärverkan är det bra att 

samlokalisera järnvägen med väg 27.  

Trafikverkets bedömning att B11A bör rangordnas som alternativ 1 av dessa 

två alternativ är bra. Lusharpan innebär stora negativa konsekvenser på såväl 

stadsmiljö, vatten- och sandmiljöer, kulturmiljöer och måttliga förluster av 

rekreationsvärden och ekosystemtjänster. Och likt samrådsförslaget ställer vi 

oss bakom hållbarhetsbedömning att Osdal/Borås C (alternativ 1) är ett bättre 

alternativ än Lusharpan (alternativ 2). 

           

   

Beslutsunderlag 

1. Granskningsmissiv mars 2022 2022-03-03 

2. Alla övriga dokument kommer kunna läsas via medskickad länk. Detta på 

grund av omfattningen av material som tillhör ärendet.     

 

Kommunfullmäktiges beslut expedieras till 

1. investeringsprojekt@trafikverket.se Ange ärendenummer TRV 2021/128691 

 

mailto:investeringsprojekt@trafikverket.se
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För Sverigedemokraterna 
 
 
Andreas Exner (SD)  Björn Qvarnström (SD) 
Kommunalråd  Ersättare, kommunstyrelsen 
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